
אין קיצורי דרך

כסף זה לא הכול בחיים

שניים מצדיקי הדור הגדולים היו מחותנים עם רבינו 
הקדוש, רבי נחמן מברסלב, והם הרב מואלטשיסק 

והרב מחעמלניק.

פעם סיפרו לרב מחעמלניק שהרב מואלטשיסק 
מתגעגע כבר ארבעים שנה לזכות לעלות לארץ ישראל. 
נענה הרב מחעמלניק ואמר: "על מה כל הרעש? מה 
יש להתגעגע ארבעים שנה? פשוט לוקחים מעות 
ונוסעים". שמע זאת רבינו ואמר: "הרב מוואלטשיסק 
שכל כך הרבה שנים מתגעגע לארץ ישראל, יזכה 
לבסוף להיות בארץ ישראל; אבל הרב מחעמלניק 
שאמר 'לוקחים מעות ונוסעים' – הוא בוודאי לא יגיע". 

ואכן כך קרה.

בזה מלמד אותנו רבי נחמן מברסלב שנסיעה לארץ 
ישראל היא לא עניין של מה בכך. זה לא עניין של 'להרים 
טלפון לסוכן נסיעות ולהזמין כרטיס'. זה הרבה הרבה 
מעבר לכך. ארץ ישראל זה מקום של קדושה עליונה 
שכל קדושת היהודי תלויה בו. גם האמונה והתפילה 
וכל קיום המצווות יש להם שלימות רק בארץ ישראל. 
ארץ ישראל זו גאולה! לכן בשביל להגיע לארץ ישראל 
באמת צריכים הרבה מאוד הכנה וגעגועים ולפעמים 

גם המתנה ארוכה. זה מסע בחיים.

בואו נעשה סיבוב

ארץ ישראל גובלת במצרים. אם נוסעים ממצרים 
ישירות צפונה, תוך זמן קצר מגיעים לארץ ישראל. אבל 
התורה מספרת לנו שביציאת מצרים, הקב"ה לא לקח 
את עם ישראל בדרך הקצרה והפשוטה אלא עשה לעם 
ישראל סיבוב: "ויסב אלוקים את העם דרך המדבר ים 
סוף". הסיבוב הזה הוסיף להם הרבה מאוד הרפתקאות 
כמו קריעת ים סוף ומלחמת עמלק, ולבסוף הם אפילו 

נתקעו במדבר ארבעים שנה, נדדו למרחקים, עקפו 
שלוש ארצות כבשו שתי ארצות נוספות עד שהגיעו 
לבסוף לארץ ישראל בדיוק מהצד השני, מכיוון הירדן.

רבי נתן מבאר שכל הסיבובים והטלטולים שאדם 
צריך לעבור עד שהוא מגיע לארץ ישראל – זה לצורך 
תיקונים עליונים. כי יש ניצוצות קדושים המפוזרים בכל 
העולם כולו. והגאולה השלימה יכול לבוא רק כאשר 
כל ניצוצות הקדושה חוזרים ומתלקטים לארץ ישראל. 
ולכן נשמות ישראל גלו לכל פינה נידחת בעולם, כדי 

ללקט את אותם ניצוצות נידחים.

ואומר רבי נתן דבר מדהים שכל יהודי כמו שהוא גם 
אם הוא רחוק מאוד מלהיות צדיק, בעצם זה ששם 
ישראל נקרא עליו, ואפילו אם הוא עושה מעשה טוב 
קטן – זה כבר מספיק בשביל לברר ניצוצות מעמקי 

הקליפות.

“ברקס” מהשמים

כל השנים קראתי ליהודי התפוצות לעלות לארץ 
ישראל, ועכשיו אני קורא להם ביתר שאת וביתר עוז, 
וגם הם בעצמם מרגישים את הצורך הקריטי לעלות 
לארץ. המציאות היום מוכיחה שאין קיום ליהדות לאורך 
שנים בחוץ לארץ. ולכן בוודאי כל מי שחס על הילדים 
שלו ורוצה לראות אותם ממשיכים בדרך עם ישראל, 

חייב לעלות לארץ ויפה שעה אחת קודם.

עם כל זאת, אני מקבל פניות רבות של יהודים שיש 
להם מניעות רבות מאוד לעלות, מכל מיני סיבות 
ושיקולים, אם זה פרנסה, אם זה חילוקי דעות בין בני 
הזוג, אם זה משפחה קרובה שנשארת שם, ואם זה 

עמדת השפעה במקומם ועוד ועוד.

יש כאלה שאומרים לי "אם הרב יגיד לי לעלות אני 
עולה ויהי מה למרות כל הסיבות הטובות שיש לי 

להישאר שם", אבל בחלק מהמקרים השיקולים באמת 
צודקים, ועל פי רצון ה' הם חייבים עדיין להישאר, זה 
עוד לא הזמן שלהם לעלות. וכאן צריכים להשתמש 
בדברי רבינו שהזהיר מאוד לא לדחוק את השעה, 
כלומר לא לעשות דברים בלחץ בטרם עת. וכל הכבוד 
שיש לך רצון חזק לעלות לארץ, זה באמת דבר נפלא, 
אבל אם בינתיים משמיים מעכבים אותך מסיבה כזו 

או אחרת, אתה חייב להתבטל לרצון ה'.

רוצים ומתחזקים

אבל זה לא אומר חס וחלילה לוותר על הרצון. 
אלא בינתיים, כל עוד אתה שם, יש לך שתי עבודות 

חשובות מאוד:

האחת היא להמשיך לרצות בכל הכוח, להמשיך 
להתפלל, להמשיך לכסוף, לא להתייאש ולא לוותר, וגם 
לעשות כל מה שאתה יכול לעשות בפועל לפי העניין. 
מי שיש באפשרותו, ההמלצה שלי היא שיקנה בינתיים 
דירה בארץ ישראל, ויגיע לביקורים תכופים בארץ 
בחגים ובכל הזדמנות, ולאט לאט יתחיל להתקשר 

לארץ ולאהוב את הארץ.

והעבודה השנייה היא לחזק את עצמך במקום שבו 
אתה נמצא, תאמין ותדע שאם אתה עדיין שם, אתה 
בוודאי נמצא שם לשליחות, זו יכולה להיות שליחות 
שאתה מסוגל להבין ולהרגיש בעצמך, וזו יכולה להיות 
שליחות נסתרת של תיקונים ובירור ניצוצות מתוך עומק 

הגלות שאתה לא מבין ואין לך מושג.

עשר קדושות

וכמו שזה נכון בעניין העלייה לארץ, כך זה נכון גם 
ליהודים כאן בארץ ישראל שזכו להתעורר ולחזור 
בתשובה והם רוצים לעבור למקום תורה ויש להם 
קשיים עצומים. צריכים לדעת שבוודאי נכון שהשאיפה 
תהיה לגור במקום תורה כמו שאמר רבי יוסי בן קיסמא 
לאותו אדם שהציע לו לעבור לגור בעירו: "אפילו אתה 
נותן לי אלף אלפים דינירי זהב ומרגליות אין אני דר 
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שאלות מקו ההלכה

בבוקר בקומי משנתי אני ממהר 
לתפילה ופעמים רבות שאני אומר 
לבית  בדרך  השחר  ברכות  את 

הכנסת תוך כדי הליכה, האם 
יש בזה איסור?

לכתחילה ראוי לברך דווקא בישיבה 
וביישוב הדעת ולא לעשות שום 

עסק אפי’ קל שבקלין, כי צריך 
לברך בכוונת הלב. כף החיים 
)סימן מ”ו סעיף קטן נ”ד( עוד יוסף 

חי )פרשת ויצא אות א’(, אמנם יש 
מקילין בזה באופן שאינו מאבד את  

כוונתו. משנה ברורה )סימן ס”ג סעיף קטן 
י”א( הליכות שלמה )פכ”ב סעיף ה’( שו”ת אשר 

השיב )עמוד לב(. ולכן במקום צורך יש להקל 
אם אינו מאבד את כוונתו.

ברשותי מקרר ישן שאינו דיגיטלי, 
ושכחתי לכבות את המנורה של 
המקרר בערב שבת, האם מותר 
לקרוא לגוי בשבת ולומר לו שיכבה 

את האור?

לכתחילה עדיף להניח מגבת בין הדלת והמקרר 
על מנת למנוע את סגירת הדלת, אבל אם יש חשש 
שאי סגירת הדלת בצורה הרמטית יגרום לקלקול 
המאכלים, מותר לרמוז לנכרי שיסובב את 
המנורה. ודבר דבר )למו”ר הגר”ש פנחסי 
עמ’ קמט( ואם אין גוי שיכול לעשות 

זאת, מותר לסגור את דלת המקרר 
בשינוי או על ידי קטן, אבל יהיה 
אסור לאחר מכן לפתוח שוב 
את דלת המקרר. שו”ת יביע 
אומר )חלק י’ סימן כ”ח(. יש לציין 
שכיום רוב המקררים דיגיטליים 
וישנן בעיות נוספות בפתיחת וסגירת 
המקרר ותשובה זו אינה אלא למי שיש 

ברשותו מקרר מכני.

עשיתי בצק לפיצה ויש שיעור של 
הפרשת חלה, אבל במקום לערבב 
מים שמתי חלב, האם צריך להפריש 
חלה מהבצק? ומה הדין אם עירבתי 
מיץ תפוזים בלבד האם צריך להפריש 

חלה?

מהתורה ישנם שבעה דברים שנקראים משקה מן 
התורה, אחד המשקים הוא “חלב” ולכן אם נילוש הבצק 
בחלב, חייב בהפרשת חלה, והוא הדין אם נילושה בסילן 
)דבש תמרים טהור( או בשמן זית או יין חייבים להפריש 
חלה בברכה. בית יוסף )יורה דעה סימן שכ”ט( שו”ת דברי 
דוד )חלק א’ יו”ד סימן ס”ב(. וכל זה דווקא כאשר נילוש 
באחד משבעה משקים האמורים בתורה )יין, דבש, שמן 
זית, חלב, טל, דם, מים( אבל אם נילוש בשאר משקין יש 

להפריש חלה בלי ברכה, ולכן אם הבצק נילוש במיץ 
תפוזים יש להפריש חלה בלא ברכה. הליכות עולם 

חלק ה’ עמוד רכ”ה.

יצאנו לטיול בטבע לפי הכללים 
המותרים וראינו בדרך עץ סברס עם 
פירות עסיסיים, האם מותר לקטוף 
מהעץ ולאכול, או שעלול להיות בזה 

בעיה של ערלה?

אף שסברס נחשב לעץ ואם נטע אותו במקום יישוב 
יש בו דין ערלה. ספר פרי אדמה )חלק א’ דף כ”ד עמוד 
ב’(. מכל מקום במקום שהעץ צמח מאיליו באדמת 
טרשים שאינה ראויה לעיבוד, פטור מערלה. קדושת 

הארץ )פרק י”ב עמ’ פ”ז(.
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הפרשה לאורו של

הנחל נובע

מטרת הצרה היא שהאדם יתפלל, ולא להיפך

במדרש )רבה כא, ה( אמרו: א"ר אלעזר בן פדת 
כיון שיצאו ישראל ממצרים היו נושאין עיניהן והיו 
המצרים רודפים אחריהם שנאמר ופרעה הקריב... 

באותה שעה היו עומדים ולא היו 
יודעים מה לעשות והיה הים סוגר 
והשונא רודף והחיות מן המדבר, 
כיון שראו ישראל שהיו מוקפין 
סוגר  הים  רוחות  משלושה 
והשונא רודף והחיות מן המדבר 
תלו עיניהם לאביהם שבשמים 
וצעקו להקב"ה שנאמר ויצעקו 
בני ישראל אל ה' ולמה עשה 
כך אלא שהיה  הקב"ה להם 
הקב"ה מתאוה לתפלתן אמר 
רבי יהושע בן לוי למה הדבר 
דומה, למלך שהיה בא בדרך, 

והייתה בת מלכים צועקת לו:

 בבקשה הצילני מיד הליסטים! 
שמע המלך והצילה.

לאחר ימים ביקש לישא אותה לאשה, והיה מתאווה 
שתדבר עמו ולא הייתה רוצה. מה עשה המלך, גירה בה 
את הלסטים כדי שתצעק וישמע המלך. כיון שהתחילה 
צועקת למלך, אמר לה המלך: לכך הייתי מתאווה 

לשמוע את קולך.

כך ישראל - כשהיו במצרים והיו משעבדים בהם, 
התחילו צועקים ותולים עיניהם לקב״ה, שנאמר ״ויהי 
בימים הרבים ההם וגו׳ ויזעקו״, מיד 
״וירא אלוקים את בני ישראל״, 
התחיל הקב״ה מוציאן משם ביד 
חזקה ובזרוע נטויה, והיה הקב״ה 
מבקש לשמוע את קולם פעם 
אחרת ולא היו רוצים. מה עשה? 
– גירה לפרעה לרדוף אחריהם, 
מיד ״ויצעקו בני ישראל אל ה׳״. 
באותה שעה אמר הקב״ה: לכך 
הייתי מבקש לשמוע קולכם, 

עכ״ד דברי המדרש.

המשגיח ר׳ יחזקאל לוינשטיין 
זצ״ל למד מדברי המדרש הזה 
יסוד גדול בעניין התפילה; בדרך 
כלל רגילים לחשוב שהתפילה היא 
אמצעי להנצל מהצרה, שכאשר דבר מציק או מפריע 
לאדם, העצה להינצל מזה היא ע״י תפילה, ואילו לא 

הייתה הצרה באה לא היה כלל צורך בתפילה.

בא המדרש ומלמדנו כי ההיפך הוא הנכון: התפילה 
עצמה היא המטרה, שכן התפילה היא תפקיד האדם 

בעולם. התפילה מקרבת את האדם לבוראו יתברך 
ומקיימת את העולם.

ככל שהמתפלל ירבה להתבונן בתוכן התפילות 
ולהשיב את הדברים אל ליבו, כן יעלה במעלות היראה 
והאהבה ויכיר את חסדי הבורא יתברך. וכאשר האדם 
מתרפה במלאכת התפילה ושוכח את בוראו, אז באות 

הצרות ומעוררות אותו להתפלל.

נמצא אם כן שאין התפילה אמצעי להינצל מצרה, 
אלא אדרבה הצרה היא אמצעי של הקב״ה שמתאוה 
לתפילת האדם, להביא אותו להתפלל. כמו שנתבאר 
במשל, שכאשר המלך רצה לשמוע את קולה, הביא 

עליה ליסטים כדי שתצעק אליו.

ובדברים אלו יש ליישב את השאלה הידועה - אם 
הקב״ה רצה להביא איזו צרה על האדם, איך האדם 
מבקש מה׳ שיסיר אותה ממנוי והרי לכאורה רצון ה׳ 

שיסבול ח״ו.

ולפי מה שנתבאר הרי הדברים הם הפוכים, אין לקדוש 
ברך הוא שום רצון ששום אדם יסבול בזה העולם אלא 
מטרת הצרות הם לגרום שהאדם יתפלל לה׳ ובשביל 
זה באה הצרה, וממילא פשוט שיש לאדם להתפלל 
לה׳ שיסיר אותה ממנו, כי בזאת חפץ ה', ואדרבה, זו 
חובתו בשעות אלו - להתקרב לה׳ בתשובה ובתפילה.

ומתוך זה יש ללמוד שמי שמתפלל תמיד כראוי, מונע 
ממנו צרות רבות, שכן אז אינו זקוק לאמצעים קשים 

שמטרתם להביא לתפילה ולקרבה לה׳. 

״ויצעקו בני 
ישראל אל ה׳״. 
באותה שעה 
אמר הקב״ה: 
לכך הייתי 

מבקש- לשמוע 
קולכם
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כל אשר ידבנו ליבו

הרה"ק רבי מנחם מנדל מקוסוב זיע"א, בעל 
'אהבת שלום', עשה דרכו אל רבו הרה"ק רבי 
משולם פייביש מז'בריזא זיע"א, בעל 'יושר דברי 
אמת', לשבות בצלא דמהימנותא. מחמת עניותו, 
עשה ה"אהבת שלום" את דרכו רגלית. ביום חמישי 
לפנות ערב הגיע אל כפר קטן כשהוא רעב ועייף 
מעמל הדרך והבחין באכסניה יהודית קטנה וביקש 
להכנס לתוכה. בעל האכסניה קדמו במאור פנים, 
ואמר לו: "אמנם אין לי מה להציע בפניכם לאכול, 
הלחם שהיה ברשותי אזל, אך אשמח להציע בפניכם 
מיטה בכדי שתוכלו לנוח". נכנס ה"אהבת שלום" 
אל האכסניה, והחל להתעניין במצבו של בעל 

האכסניה וזה החל מספר על מר גורלו:

"בעבר היו פוקדים אורחים את הכפר ופרנסתי 
הייתה מצויה מהם. אלא שלאחרונה חדל המזל 
להאיר פנים. עוברי דרכים כמעט ואינם פוקדים את 
האכסניה, ואין לי כסף כדי לרכוש מזון וביגוד עבור 
בני משפחתי. וגרוע מכך: אין לי אפילו בכדי לשלם 
את דמי שכירות האכסניה השייכת לפריץ, ומצוי 
אני בסכנה גדולה שמא הפריץ יחליט להשליכני 
מהאכסניה ולקחת את חפצי המעטים כתשלום על 
חוב השכירות." ה"אהבת שלום" כאב את מצבו של 
בעל האכסניה ועודדו במילים נרגשות כי ישועת 

ה' קרובה לבוא.

ויצא  בבוקר, לאחר שנפרד מבעל האכסניה 
להמשך דרכו, הבחין הרבי בעגלה הדורה בה 
נוסע יהודי עשיר המזמין אותו לעלות אל העגלה 
ולהצטרף אתו לז'בריזא. אלא ש'האהבת שלום' 
לא הסכים לעלות אל העגלה ואמר לאותו יהודי: 
"לא אסע עימך אלא אם כן תיתן לי ארבעים רייניש 
לצרכי צדקה." התפלא העשיר לנוכח העזתו של 
היהודי אותו הוא לא הכיר, אולם הכרת פניו ענתה 
שאדם גדול הוא, ואמר: "וכי לא דייך שאני מזמין 
אותך להצטרף חינם לנסיעה אלא שעוד אתה 
דורש ממני סכום כה גדול? מסכים אני לתת לך 
סכום כסף נאה לצדקה, רייניש אחד או אפילו 
כמה ריינישים, אולם לא סכום כה גדול." הסתכל 
עליו האהבת שלום ואמר לו: "דע לך כי טובתך 
יש בבקשתי זו..." התפלא העשיר עוד יותר ושאל 
את היהודי: "ברור שנתינת צדקה טובה היא לנותן, 
אולם מה טובה נוספת תבוא לי מנתינה זו?" הרהר 
ה'אהבת שלום' וענה לעשיר חרישית: "אין איש היודע 
מה ילד יום, ועדין אני אומר לך כי נתינה זו תהיה 
לטובתך..." חשב העשיר ולבסוף התרצה, הוציא 
את הסכום המבוקש ונתנו לצדיק. כעת ביקש ממנו 
ה'אהבת שלום' שיואיל נא לסובב את הסוסים אל 
כיוון הכפר הסמוך, למען יוכל לראות בעיניו 

עד כמה נחוצה הייתה נתינת צדקה זו. ואכן כך היה: 
ה'אהבת שלום' ביחד עם אותו יהודי עשיר נסעו 
אל עבר האכסניה ונתנו ליהודי את הסכום, למען 
יוכל לפרוע את חובות העבר ויהיה בידו גם לקנות 
אוכל ובגדים לילדיו ולהמשיך להפעיל את האכסניה 
כראוי. בטרם נפרדו מבעל האכסניה, רכן ה'אהבת 
שלום' ולחש דבר מה לאזניו של בעל האכסניה, 
הלה היה נראה מופתע אולם הנהן בראשו כמי 

שמסכים לדברים שנאמרו לו.

כשהגיעו ה'אהבת שלום' והעשיר לחצרו של הרבי 
בעל 'יושר דברי אמת', שמח הרבי מאוד, וברוח 
קדשו אמר: "פנו דרך לעושי המצוה." ואז נפנה הרבי 
ושאל את הואהבת שלוםו: "האם הדרכת את בעל 
האכסניה כיצד יהיה עליו לנהוג בעתיד?" ה'אהבת 
שלום ענה בחיוב', ופני הצדיקים האירו באור יקרות.

חלפו שנים רבות. הרבי מז'בריזא נתבקש לישיבה 
של מעלה. ה'אהבת שלום' החל להנהיג את צאן 
מרעיתו. באותה עיירה קטנה עלה בעל האכסניה 
על דרך המלך, הוא התבסס בעסקיו ועשה חיל. רק 
אותו יהודי עשיר, התהפך עליו הגלגל וירד מנכסיו 
עד שנעשה עני המחזר על הפתחים. כך היה הולך 

ממקום למקום ואוסף כסף למחיתו.

ביום מן הימים אותו יהודי שנתן את הצדקה, 
הזדמן לעיירת קוסוב, מקום משכנו של ה'אהבת 
שלום', נכנס אל הקודש פנימה, מקווה לקבל מטבע 
יפה לצדקה. אותו יהודי לא זיהה את הרבי כמי 
שהסיע אותו בשעתו, אולם הרבי הכירו תכף ומיד. 
נטל הרבי דף נייר וכתב עליו את המילים הבאות: 
'הגיעה השעה של פריעת החוב'. קיפל הרבי את 
הנייר, הכניסו למעטפה ואמר לעני: "מכתב זה 
שהנני נותן בידך מסור נא לבעל האכסניה בעירה 
פלונית ובעזרת ה' יתברך תבוא לך ישועה." אך ראה 
בעל האכסניה את העני בפתח ביתו, ומיד שאלו: 
"הבאת לי מכתב מהרבי מקוסוב?" התפלא העני 
ושאל את העשיר: "זאת מנין לך?" ענה לו בעל 
האכסניה: "הלילה נגלה אלי הרבי מקוסוב ואמר לי 
כי הגיעה השעה שאפרע לך את החוב שאני חייב 
לך זה מכבר." בתחילה לא הבין העני את הכוונה, 
אולם לאחר שבעל האכסניה ערך לפניו שולחן 
במיטב המאכלים, נזכר הוא והתמונה התבהרה לו.

בעל האכסניה הודיע לעני כי יסעו בצותא אל 
הרבי מקוסוב וככל מה שיורה הרבי לתת לו-ייתן 
לו בעל האכסניה. ואכן הרבי מקוסוב הורה לו 

לתת ליהודי סכום כסף הגון שיאפשר לו 
לפתוח את עסקיו מחדש.אז הבין העשיר 

לשעבר- עני את כוונת הרבי: "נתינה 
זו תהא לטובתך".

אלא במקום תורה" – אבל גם כאן אסור לדחוק 
את השעה, וצריכים לראות שזה עולה בקנה אחד 
עם הצורך של האישה, הבעל, הילדים, הפרנסה 

ולעשות דברים רק עם המתנה ותפילות.

ולמרות שבוודאי העלייה לארץ ישראל או המעבר 
למקום תורה הם חלק חשוב מאין כמוהו בתיקון 
האדם, אבל למרות הכול אסור לדחוק את השעה. 
הבא להיטהר אומרים לו המתן. אין שום עניין לעשות 

מעשים מבוהלים שלבסוף יעלו לך ביוקר רב.

אז מה כן? תמשיך לרצות, תמשיך לכסוף, תהיה 
חזק בדעתך וברצון שלך, אל תוותר על הרצון בשום 
פנים ואופן, אל תפסיק להתפלל לה' בשום פנים 
ואופן, ותמיד תגיד לה': "מתי שאתה תרצה, רק מתי 
שאתה תרצה, רק אתה יודע מה הזמן הכי נכון לי 

והכי מתאים עבורי".

ובינתיים, גם אם אתה כבר ממש סובל במקום 
שבו אתה נמצא, אם זה בחוץ לארץ או להבדיל 
בארץ ישראל אבל בסביבה שמקשה עליך מאוד 
בהתקרבות לה' – תשים לנגד עיניך תמיד את דברי 

רבי נתן שאומר לך:

דע לך שאתה מתקן, דע שאתה מברר ניצוצות, 
זכור שגם הסיבובים שאתה עובר היכן שאתה נמצא 

הם חלק בלתי נפרד מתהליך הגאולה!

אשיב ממצולות ים

וזה לא נכון רק למקום הפיזי, אלא גם למקום 
הנפשי. גם אם נפלת לאן שנפלת, אל תוותר ותמיד 
תרצה לעלות ולהתחדש, אבל גם תמיד תזכור 
שגם בנפילות שלך אם תחזיק בכל נקודה קטנה 
של יהדות שאתה יכול להחזיק – אתה מתקן בזה 

מאוד, למרות שנפלת מדרגתך.

ונסיים בדבריו המתוקים של רבי נתן בלשונו 
הקדושה:

"כשהאדם נופל על ידי חטאים למקום הרחוק 
מהקדושה, אזי ה' יתברך מזמין לו שם רמזים לפי 
אותו המקום ומזמין לו איזה זכות שיכול לזכות בזה 

המקום הרחוק דייקא.

וזהו הניסיון והבחירה שלו. ואם יזכה שם לזכור 
בה' יתברך ולעשות שם מה שיוכל מה שמרמז לו 
ה' יתברך בכל מקום שהוא – בקל יוכל לשוב לה' 
יתברך, כי לפי המקום הזה, יכול לזכות בעבודה 
קטנה לעשות נחת רוח ותענוג ושעשוע גדול לה' 
יתברך מה שלא היה זוכה במקום קדוש יותר כי ה' 
יתברך מקבל תענוג ושעשוע גדול מאוד כשעולה 

לפניו איזה עבודה ממקום הנמוך ורחוק מאוד..."

עם ישראל היקר, מי שרוצה עונג שבת אמתי 
עם הרבה מאוד כוח רוחני, מומלץ לו ללמוד את 
הדברים המחזקים האלה בהרחבה במקומם, בספר 
הקדוש ליקוטי הלכות חלק שני הלכות ברכת הריח 

הלכה ד סעיף מה – ויערב לכם.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרב אליעזר שלמה שיק 
)המוהרא"ש( זצ"ל
יז סיון

המוהרא"ש זצ"ל

ר' אליעזר שלמה נולד בתל אביב בכ"א באייר הת"ש 
לאביו הגאון הדיין הרב מנחם זאב זצ"ל. בצעירותו 
למד בת"ת "עץ חיים" בירושלים בעיר העתיקה, וזכה 

לקבל ברכתו של האדמו"ר ר' אהרון 
מבעלז זצוק"ל לפני הבר מצוה שלו 
אשר התבטא עליו: כי "יהיה גדול 
בישראל", לאחר מכן עבר יחד עם 
משפחתו להתגורר בארה"ב, שם 
יואל  רבי  לאדמו"ר  מקורב  היה 
מסאטמר זי"ע שהיה החברותא של 
אביו, לאדמו"ר רבי יקותיאל יהודה 
הלברשטאם מצאנז-קלויזנבורג זי"ע 

ולרבנים נוספים.

בגיל 16 התקרב לחסידות ברסלב 
הוא נתקל בספר "משיבת נפש" שלוקט על ידי רבי 

אלתר מטעפליק זי"ע, והספר עורר אותו לתפילה 
והתבודדות באופן שלא הכיר, ומאז ועד להסתלקותו 
השתדל בכל כוחו להפיץ את שמו ותורתו של רבינו 

הקדוש ר' נחמן מברסלב זיע"א.

בשנת ה'תשכ"ו נסע בפעם הראשונה לציונו של רבינו 
נחמן מברסלב זי"ע באומן, כאשר באותה התקופה 
הייתה אסורה הנסיעה למקום עקב השלטון הקומוניסטי 
במדינה, בזמנו עדיין לא היה אוהל, אלא מצבה פשוטה 
שהייתה מכוסה שלג קפוא, מוהרא"ש זיע"א כרע על 

השלג ועשה "השתטחות" וכך שכב על המצבה שש 
שעות רצופות, בריכוז עמוק שאי אפשר לבן אנוש 
לקלוט, מרוב קור העור שלו נדבק לשלג, וכשהרים 
את ראשו כל המצח שלו נטף דם 
שהכתים את השלג, והוא היה שרוי 
בהתרוממות רוח ואפי' לא הרגיש 
בזה. בנסיעתו שערך אז מארה"ב 
דרך  עבר  שבאוקראינה,  לאומן 
ארץ ישראל ונפגש שם לראשונה 
עם חשובי חסידי ברסלב וביניהם ר' 
אליהו חיים רוזי'ן, ר' שמואל הורוביץ 
ור' לוי יצחק בנדר זצ"ל. מאז החל 
הקשר ההדוק בינו לבין הרב בנדר.

מוהרא"ש הכניס חזק את נושא לימוד 
התורה ומאוד היה חזק בעידוד שומעי לקחו ללמוד כל 
יום לימוד יומי קבוע בכל ספרי התורה הקדושה, קבע 
לתלמידיו בחמישה עשר מקורות תורניים )כיום קיבצו 
תלמידיו את סדר הלימוד הזה בסט ספרים שנקראים 
"האוצר היומי(: כאשר הלימוד הוא: חומש, שניים מקרא 
ואחד תרגום של פרשת השבוע בתוספת רש"י; תנ"ך; 
משנה; תלמוד בבלי; תלמוד ירושלמי; תוספתא; מדרש 
רבה; מדרש תנחומא; רמב"ם; טור; שולחן ערוך; זוהר; 

תיקוני זוהר; ליקוטי מוהר"ן; ליקוטי הלכות.

מוהרא"ש היה נותן יחס אישי לכל יהודי שפנה אליו, 

היה משתתף בצערו, כואב את כאבו ובוכה עבורו. אם 
היה מגיע אליו מקרה של שלום בית הוא היה יושב 
שעות על גבי שעות ולא מפסיק עד שזה היה נפתר.
מוהרא"ש היה גאון עצום ובקי בכל פרד"ס התורה 
בבקיאות נפלאה, חיבר עשרות אלפים מכתבים של 
חיזוק ולמעלה מ1,500 קונטרסים המחזקים נשמות 
ישראל ומקרבים אותם לאביהם שבשמים ועוד הרבה 
ספרים בנושאים שונים, חיבר הרבה פירושים סביב 
תורת אדמו"ר מוהר"ן זיע"א. עסק הרבה בנושא של 
קדושת בחורי ישראל, וזכה לחתן אלפי זוגות בחייו. היה 
אהוב מאד על גדולי ישראל אשר כיבדוהו והעריכוהו 

עד למאד. 

מוהרא"ש כתב צוואה ארוכה, שנדפסה 
לאחר פטירתו בקונטרס "צוואת מוהרא"ש" 

ובה ציוה שיכתבו כך על מצבתו "אני 
וכל בחורה  מבטיח שכל בחור רווק, 
רווקה שיבואו כאן לקברי ויגמרו את כל 
ספר תהילים מהתחלה עד גמירה לזכותי, 
אזי אשתדל בכל מה שרק אוכל שימצאו 
את זיווגם, וזה הבטחה חזקה ממני" וכבר 

הרבה ניסו וראו ישועות. מוהרא"ש 
נסתלק בעש"ק יז' שבט תשע"ה, 
ובהשגחה פרטית תאריך זה הוא 
בדיוק כמספר שמו אליעזר שלמה 

אליעזר  ר'  או  שי"ק, 
שלמה בן מנחם זאב 

זיע"א.

היא מקור הברכה

"לקראת שבת לכו ונלכה כי היא מקור הברכה" את 
הפסוק הזה אנחנו מכירים מהניגון המוכר והאהוב של 
ר' שלמה הלוי אלקבץ, אך אם נעמיק בתוכן הפסוק, 

נבין מה יש לנו בידיים וכמעט חומק 
לנו בין האצבעות מידי שבוע.

במידה ואנחנו עצמאיות- מה לא 
עשינו כדי להגדיל את המכירות? 
שילמנו לגרפיקאית, לעיתון ולמי 
לא? העיקר להגדיל מכירות ואם 
פעמים  כמה  אז  שכירות  אנחנו 
ניגשנו למנהל העבודה כדי לבקש 

העלאה בשכר? ומה בקשר לסגולות 
האין סופיות, שבמיוחד אנחנו עם סגולה  נוהגים 

ס  י נ כ ה לחיינו- 40 יום בכותל, 40 יום פרק שירה, 40 ל
שיר השירים, 40 שבתות לסיים ספר שבתות 

תהילים. ובאמת שהכל חשוב ובכל 
סגולה יש את המעלה שלה.

נחשוב  אם  אבל 
לרגע- שבת היא מקור 
הברכה! זאת אומרת 

שכל הברכה שיש לנו בששת הימים האחרים, מקורם 
בשבת. כמה מדהים!

רק אסור לנו לאבד את הסגולה הזו 
שלנו  זה המתנה  בידיים! השבת 
מבורא עולם, ועל ידי כמה נקודות 
שנדבר עליהם באריכות בשבוע הבא 
בעזרת השם, אנחנו הופכות להיות 
הכלי לקבלת השפע אחרי זה כל 
תנועה גשמית שתעשי להגדלת 
הכנסה במשך השבוע תזכי לראות 

תשואה גדולה יותר.

ר' מרדכי אליהו זצ"ל דיבר גם הוא על עניין הסגוליות 
של שבת בעניין הפרנסה, וכך אמר: "וכן הזכיר האוה"ח 
הקדוש: כל מי שמוסיף על השבת בכניסתו או ביציאתו, 
לא יודע את השכר העצום שיש לו בדבר הזה. וחסידים 
רגילים לומר: 'אם אדם מוסיף מהחול על הקודש, 
מוסיפים לו בפרנסה בשפע, וזה סגולה טובה, וכדאי 

לעשות את זה ולהוסיף מהחול על הקודש' "

שנזכה בעזרת ה' לברכת ה', שבת שלום ומבורך.

הלכות שבתמוסיף והולך
הלכות הדלקת הנר

לכתחילה יש להדליק הנרות במקום האכילה 
צריכה  ואם  היכן שהודלקו  ויש להשאירם 
להעבירם למקום אחר כגון יולדת שהביאו לה 
להדליק נרות סמוך למיטתה או כשיש ילדים 
קטנים שיכולים להינזק מותר להניח הנרות 
אחר ההדלקה במקום גבוה כשנהנים מאורם .

אסור לטלטל את הפמוטים בשבת אפילו 
לאחר שכבו הנרות משום שהם מוקצה, ואפילו 
אם עשו תנאי משום שהפמוטים נחשבים 
מוקצה מחמת חסרון כיס, אבל אם הפמוטים 
אינם יקרים, ועשו תנאי לפני הדלקת נרות 
שיהיה אפשר להרימם, לאחר שיכבו הנרות 
אפשר להרימם ולהניחם במקום אחר, ולדעת 

בני אשכנז לא מועיל תנאי.

4 | עלון "חוט של חסד"



רַב  הָ נוּ  י רֵ מוֹ שָׁלוֹם 
שְׁלִיטָ"א רָצִיתִי לִשְׁאלֹ מָה 
הַדָּבָר הֲכִי טוֹב לְהִתְחַזֵּק 

בְּשָׁעָה זוֹ?

תְּשׁוּבָה:

שֶׁהַנֶּשֶׁק  לְךָ  דַּע  וְצַדִּיק,  יָקָר  יֶלֶד 
הֲכִי חָזָק שֶׁל עַם יִשְׂרָאֵל, יוֹתֵר מִכָּל 
הַטִּילִים וְהַטַּנְקִים, זֶה הַפֶּה שֶׁל הַיְּלָדִים 
הַצַּדִּיקִים, חֲכָמֵינוּ אוֹמְרִים שֶׁכָּל הָעוֹלָם 
שֶׁל  פִּיהֶם  הֶבֶל  בִּזְכוּת  עוֹמֵד  כֻּלּוֹ 

תִּינוֹקוֹת שֶׁל בֵּית רַבָּן.

וּבְוַדַּאי כָּל יֶלֶד שֶׁמִּשְׁתַּמֵּשׁ בַּפֶּה שֶׁלּוֹ 
לִדְבָרִים קְדוֹשִׁים שֶׁל תּוֹרָה וּתְפִלָּה זֶה 
עוֹזֵר מְאוֹד לְעַם יִשְׂרָאֵל וּבִזְכוּתוֹ ה' 

שׁוֹמֵר עַל עַם יִשְׂרָאֵל.

לָכֵן, אַשְׁרֶיךָ שֶׁאַתָּה רוֹצֶה לַעֲשׂוֹת 
מַשֶּׁהוּ לְמַעַן עַם יִשְׂרָאֵל, אֲנִי מַמְלִיץ 
לְךָ לוֹמַר בְּכָל יוֹם אֶת עֲשֶׂרֶת הַמִּזְמוֹרִים 
שֶׁל הַתִּקּוּן הַכְּלָלִי, וְגַם תּוֹסִיף בְּלִמּוּד 
הַתּוֹרָה, גַּם תִּשְׁתַּדֵּל יוֹתֵר בַּשִּׁעוּרִים 
שֶׁלּוֹמְדִים בְּתַלְמוּד תּוֹרָה, וְגַם תּוֹסִיף 

עוֹד כַּמָּה מִשְׁנָיוֹת.

שָׁלוֹם כְּבוֹד הָרַב קוֹרְאִים 
לִי יוֹסֵף רָצִיתִי לִשְׁאלֹ אֵיךְ 
בְּשִׂמְחָה  לִהְיוֹת  אֶפְשָׁר 

בִּזְמַן כָּזֶה?

תְּשׁוּבָה:

שְׁאֵלָה יָפֶה, יוֹסֵף.

כָּל אֶחָד שֶׁרוֹאֶה צָרוֹת גְּדוֹלוֹת בְּוַדַּאי 
בּוֹכֶה וּמִשְׁתַּתֵּף בְּצָרַת יִשְׂרָאֵל, אֲבָל 
מִצַּד שֵׁנִי אֲנַחְנוּ יְהוּדִים וְיֵשׁ לָנוּ זְכוּת 
גְּדוֹלָה לַעֲבדֹ אֶת ה', וְאֶת ה' צְרִיכִים 

לַעֲבדֹ בְּשִׂמְחָה.

לָכֵן צְרִיכִים לְהַקְדִּישׁ זְמַן בְּכָל יוֹם 
שֶׁבּוֹ אֲנַחְנוּ מִצְטַעֲרִים עַל צָרוֹת יִשְׂרָאֵל 
וּמִתְפַּלְּלִים לַה' עַל עַם יִשְׂרָאֵל. אֲבָל 
בִּזְמַן שֶׁבּוֹ אֲנַחְנוּ לוֹמְדִים וּמִתְפַּלְּלִים 
בְּשִׂמְחָה  לִהְיוֹת  צְרִיכִים  וּמְשַׂחֲקִים 

גְּדוֹלָה וַאֲפִלּוּ לִרְקדֹ.

כִּי אַדְּרַבָּא, דַּוְקָא הַשִּׂמְחָה וְהָרִקּוּדִים 
מַרְאִים כַּמָּה אֲנַחְנוּ מַאֲמִינִים בְּה'.

הננו שמחים להודיע על פתיחת הרישום
לשנת הלימודים תשפ"ה

קול הנערים
שו"ת לילדים

עם הרב שלום ארוש שליט"א

לגן: ילדים שנולדו 
בין התאריכים:

י"ז טבת  תשפ"א 
)01 ינואר 2021( עד 
כ"ז טבת תשפ"ב )31 

דצמבר 2021(

וכן לשאר הכיתות
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ניתן להשאיר 
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ירושלים
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מפעל המשניות 
תורתך שעשועי 

חולקו לתלמידים 
משניות מהדורת 

כיס לשינון.



פינוק מבורא עולם

תקופה ארוכה הרגשנו שאנחנו חייבים חופשה. כמה ימים של שקט, ניתוק 
מהבית, מהילדים מהמשפחה וזמן איכות זוגי שיעשה לנו טוב לשלום בית. אבל 
צריך, צריך ולא ממש אפשרי מבחינה כלכלית. השתדלנו להמשיך לשמוח למרות 
זאת ולא לשקוע בתוך האכזבה שלא נוכל לצאת לחופשה, אלא להתמקד במה 
שיש ועדיין, העבודה הקשה והאתגרים היומיים היו לא קלים והנפש רצתה מנוחה.

בתקופה המדוברת, אחד מהגיסים סגרו לו ולאשתו חופשה של שבוע ימים, בחו״ל 
ושאר בני המשפחה המורחבת גם הם יצאו לחופשות ודברו על זה, התכוננו ותכננו. 
מה שהבליט את הקושי והתסכול מכך שאין באפשרותנו לפוש קמעה גם מבחינה 
כלכלית וגם הקושי למצוא סידור לילדים במשך שבוע לפחות, זה עזרה להוציא 
את הילדים לשלוח בבוקר, במיוחד שהיה חשוב לנו שהילדים לא יהיו זרוקים מבית 

לבית, ובבוקר מיכלי תלך לגן עם קוקו מסודר כמו של אמא...

בשלב מסויים הבנו שזה כנראה לא ילך השנה 
אז פשוט ניסינו להחזיק באמונה כי הכל 

משמים וזה מה שטוב לנו.

החופשה של הגיס ואשתו מתקרבת, הכל 
סגור ומתוכנן לפרטי פרטים: מקום לינה, 
נסיעות, טיולים, ארוחות - 6 ימים של מנוחת 
הנפש והדעת, גם הם מצפים לנסיעה 
בכליון עיניים אבל אז מתברר שמבחינה 
רפואית )משמחת( הם לא יכולים לטוס 
לחו״ל. עוגמת נפש משמעותית, כבר לא 
ניתן לבטל את הטיסות )את המלון עדיין 

אפשרי( וחבל על הכסף...

יום רביעי בבוקר זה קרה, אנחנו  ואז 
ניתן  כי  טלפון  שיחת  מהגיס  מקבלים 
להחליף את הכרטיסים בעלות של כמה 
מאות שקלים לשני הכרטיסים, יש להם 

ס  י ט ר לשנינו והם ישמחו לתת לנו לצאת במקומם. כ

ה  ח פ ש מ המורחבת התגייסה לעזור כדי שהכרטיסי טיסה לא ילכו לאיבוד... ה
עזרה עם הילדים בכל ימי החופשה, המלצות לטיולים וחוויות באזור.

ה׳ שלח לנו בדיוק מה שהיינו צריכים. זמן איכות משובח ופורה, בו יכלנו לנוח, 
לחזק את הקשר שלנו ולחזור הביתה בכוחות מחודשים.

ובנו השתרשה האמונה עוד יותר, שמה שמגיע לך אתה תקבל ואין אדם נוגע במוכן 
לחברו אפילו כמלא נימה. אז בורא עולם מסובב הסיבות יסדר את כל העניינים 

על הצד הטוב ביותר רק בשבילך אם הוא החליט שזה שייך לך.

תודה רבה אבא.

הישועה נסתרת בתוך הצרה

לפעמים אנחנו עומדים מול מציאות קשה בחיים. אנחנו יודעים 
ומאמינים שהכול לטובה ומצפים ומקווים ומתפללים לישועה מתוך 
אמונה שה' יכול להפוך הכול לטובה. אבל לפעמים מקננת בנו 
מחשבה: "אבל למה בכלל אנחנו צריכים לעבור את כל זה? לא 
הם ולא שכרם..." באה התורה ומחדשת לנו חידוש מתוק במקום 

של מרירות:

בני ישראל צמאים. הם מגיעים שיש בו מים ולדאבונם הם מגלים 
שהמים מרים ולא ראויים לשתייה... הם צועקים אל משה.

למה בני ישראל מצפים?

הם כבר ראו הרבה מאוד ניסים. רק לפני שלושה ימים עלו מים סוף 
וראו שם מראות אלוקים ויצאו בשלל עצום ורב. הם ידעו שה' יכול 
לתת להם מים. אבל הם לא העלו על דעתם באיזו דרך... ה' יתברך 
אומר למשה לקחת עץ מר ולהשליך אל המים ודווקא מתוך המים 
המרים ובאמצעות עץ מר המים נעשים מתוקים! והמסר של התורה 
כאן הוא שישועות גדולות ושפע גדול מגיע דווקא מתוך מרירות. נס 
מגיע מתוך נסיון, ולכן המילה נס נסתרת בתוך המילה נסיון. הישועות 
הגדולות ביותר נמצאות דווקא במציאויות החשוכות והקשות והמרות 

ביותר.

בהתחלה הם קראו 
בגלל  מרה  למקום 
שהמים היו מרים, אבל 
מדוע גם לאחר הנס, 
למקום  קוראים  הם 
אר  כמבו  , "מרה"
בפרשת מסעי "ויסעו 
המים  הרי  ממרה", 
כבר נמתקו והיה ראוי 
לקרוא למקום על שם 

הנס?

שהנס  לזכור  כדי 
בתוך  הוא  והישועה 

המרירות.

אדם עומד בניסיונות 
ורוצה  בחיים  מרים 
ח  ו ר ב ל ה  פ צ מ ו
לברוח  מהמרירות, 
שה'  ת,  או מהמצי
יעשה לו ניסים ויבטל 

את המציאות הקשה, שה' יעשה לו נס בדרך אחרת. אבל הוא צריך 
לדעת להודות לה' על המרירות ולהאמין שמהמרירות עצמה תצמח 
לו ישועה גדולה, שהוא יראה את המתיקות שבתוך המרירות ואת 
הנס שבתוך הניסיון. וזה מסביר את המילים בשירה: "אמר אויב 
ארדוף אשיג אחלק שלל". מה הקשר של זה לשירה? הרי השירה 
היא על הישועה וכאן מתוארת הצרה? אלא שזה בדיוק אותו עניין, 
ברגע הישועה ראו בני ישראל שכבר בתוך הצרה בעצמה היה נסתר 
הגרעין של הישועה והם יכלו להודות לה' גם על הצרה. ה' יהפוך 

לנו את כל הצרות והמלחמות לישועות גדולות אמן. שבת שלום.

מצוי ומשגיח
סיפורי השגחה פרטית

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, ומלא ישועות אצלכם בבית

02-5308000 | 052-6672221

תתארגנו, אנחנו מגיעים עד אליכם!
רוצים חיזוק אצלכם בשכונה? או אפילו חיזוק עם קומץ שכנים?

אנחנו כאן! 02-5308000 | 052-6672221
)*מגיעים לדרום ולצפון(
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זוכה פרשת שמות: צור לוין, ירוחם.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

תשובה: ר' חיים פלאג'י, יום ההילולא י"ז שבט.

נפלא לדעת.
מנפלאות הבריאה לילדים ומבוגרים

"שלום ילדים, אני פלא 

במשקפת, וכל מה שאני 

בשעות  לעשות  אוהב 

הפנאי, בטח תוכלו לנחש 

די בקלות- לגלות דברים 

חדשים שעוד לא ידעתי, 

שאני  לכם  אגלה  ואני 

ילד עם ים מידע. פעם 

חשבתי שכנראה בגלל 

זה קוראים לי פלא וזה 

נשמע לי די הגיוני."

"נדמה לי ששאלתם 

למה אני פה איתכם? 

אני כאן כדי לענות: 

אני בטוח שגם אתם 

אוהבים לגלות מושגים 

חדשים בפלאי הבריאה 

ונעשה את המסע הזה 

מהנה  יהיה  זה  ביחד, 

יותר, אני מבטיח!"

בשבוע הבא בעזרת ה', נצא למסע קסום עמוק בתוך פלאי 

הטבע, אני כבר מעכשיו מחכה לכם- פלא במשקפת.

פרשת בשלח-שבת שירה  | 7 



חזרה לשיגרה, פרק ג' 

בשני הפרקים שפתחו את הסדרה הנוכחית, דיברנו 
על כך שכדי לחזור לשגרה בטוחה, כדי להחזיר את 
החיים למסלולם הטוב, עלינו ליצור בבית "מסגרת". 
מסגרת, פירושה "מערכת חוקים" שקובעים ההורים 
לילדיהם, בכדי שיהיה סדר ומשמעת בבית. לדוגמא: 
שעת עליה למיטה בערב, נוהל "כיבוי אורות", התנהלות 
הילדים הבוגרים בזמן ההשכבה של הקטנים, זמן וצורת 
ההשכמה, סידור המיטה לאחר השינה, זמן היציאה 
לבית הספר, הכנת שעורי בית, זמני המשחקים, זמני 
חזרה מפעילות, התנהגות ליד השולחן, כללי איסוף 
המשחקים, מחויבויות בבית, איך מתנהגים בשעת 
מריבה, בחוסר הסכמה או בשעת כעס, כיצד מדברים 

עם ההורים וכו'.  

גבולות העריסה

הזכרנו, שבכל בית נמצאים חוקים 
מעין אלו. בכל בית, ההורים קובעים 
מה מותר ומה אסור וכיצד הם רוצים 
שילדיהם יתנהגו. הבעיה היא: שעל 

אף שקבענו כללים בבית ואפילו ניסינו 
שיטות רבות בכדי לאכוף אותם, לצערנו 

המצב אינו כפי הרצוי: החוקים אינם מיושמים 
ע"י הילדים, מיושמים באופן לקוי או מיושמים רק 
בעזרת הבטחות ופרסים, או איומים ועונשים. ונשאלת 
השאלה: מהי הסיבה לכך?! השאלה היותר גדולה היא: 
מדוע הילד שרוצה מאוד במסגרת, ועוד מתקופת 
היותו תינוק, היה נדבק מידי לילה לצידי העריסה, כדי 
להרגיש את גבולות העריסה ולחוש את הביטחון של 
המסגרת, מסרב עתה לקבלה ומנסה בכל עת לפרוץ 
אותה?! על שאלות אלו ואחרות, נענה בע"ה בסדרה 
הנוכחית. במאמר מוסגר, מאחר והסדרה תבנה בע"ה 
על "תובנות" כאריח על גבי לבנה, הייתי ממליץ לשמור 

את הפרקים, בכדי לקשר בין העניינים.

משחק בלי חוקים

בכדי שנבין עד כמה הכרחי לילד לחיות על פי חוקים, 
בואו נבצע בדיקה: ניקח קבוצת ילדים, ניתן להם כדור 
ונבקש מהם לשחק באופן חופשי, ללא חוקים למשחק 
וכאשר אין גבולות למגרש. אתם יודעים מה יקרה?! 
מהר מאוד ניווכח לדעת, שהילדים מנסים לארגן סוג 

של משחק, אך מאחר ואין להם כללים ברורים, הם 
יתקשו לשחק וליהנות. בחלוף זמן מועט, הם יהיו 
מתוסכלים ומבולבלים, עד שיתחילו להביע דעות 
והאשמות, התמרמרויות, ויכוחים ומריבות כמעט עד 
כדי מכות.  מצב זה ימשיך, עד שאחד הילדים ייקח על 
עצמו את הפיקוד, ויורה לכולם כיצד משחקים, היכן 
גבולות המגרש ומהם כללי המשחק. כך גם בחיים-אי 
אפשר לחיות ולהסתדר בלי גבולות וחוקים. תפקידנו 
העיקרי כהורים הוא: לעזור לילד למצוא את מקומו 
ודרכו בעולם המשפחה ומחוצה לו ולהתנהל בו בצורה 
הוגנת, מגדלת וע"פ רצון ה'. ואת זאת ניתן לעשות, 
עם תפילות רבות וסייעתא דשמיא ובדרך הטבע כפי 

שה' הטביע בנפש האדם, בעזרת: גבולות וחוקים.

ילד בלי מסגרת

ילדים ללא חוקים וגבולות- חיים בעולם 
מבולבל וחסר מסגרת. הם אינם מבינים 
הם  מה  ולקראת  מהם  רוצים  מה 
צועדים. חוסר היציבות, גורם להם 
להיות "תלושים מהמציאות".  ללא 
מסגרת המקלה על החיים, ומאפשרת 
צמיחה נפשית בריאה, יגדל הילד עם בעיות 
נפשיות שיפריעו לו לחיות בצורה תקינה ואף 
יקשו עליו לחיות כיהודי שומר תורה ומצוות. שהרי 
גם קיום מצוות, הינם מסגרת וקבלת עול של חוקים. 
ילדים ללא מסגרת, קמים מידי בוקר לבדיקה מחודשת 
של החיים: אני חייב לקום מוקדם או אמא תרשה לי 
היום לאחר ותכתוב לי פתק? אני צריך להכין לעצמי 
ארוחת בוקר, או שאמא תכין לי? אולי אמא תרשה 
לי לקנות אוכל בחנות ליד בית הספר כי אבא עדיין 
לא התעורר ולא עשה קניות, ועוד הרבה אולי ואולי, 

לבטים וספקות על כל צעד ושעל. 

בדיוק באותה המידה

בדיקת הגבולות והחוקים, גוזלת מהילד אנרגיה רבה 
ומאמץ נפשי מיותר.  אך לא רק ממנו, גם מהוריו ומשאר 
בני משפחתו, ומותירה את כולם כועסים, מבולבלים, 
עייפים ומתוסכלים. שימו לב למשפט הבא: ילד זקוק 
לגבולות ברורים וחוקים מסודרים והגיוניים, באותה מידה 
שהוא זקוק לחום ואהבה. ילד ללא גבולות וחוקים הוא 
ילד עם חסך, ילד שלא יודע למצוא את מקומו בתוך 
עצמו, במשפחתו ובחברה. על כן, זה הזמן להתחיל 

לחיות נכון!

גבולות = בטחון וחופש

דמיינו לעצמכם את ילדכם נוסע על אופניו בחצר 
הבית, נסיעה בטוחה, מהנה ומשמחת. כעת דמיינו אותו 
נוסע, על גג בניין גבוה ללא מעקה. האם יחוש הילד 
בטחון וייסע על אופניו בחופשיות?! וכעת דמיינו אותו 
על אותו גג בניין, עם חומה ומעקה בטיחות בגובה של 
שני מטר. האם כעת יחוש הילד בטוח יותר?! נחשוב, 
האם התובנה הבאה נכונה: האם יהיה נכון לומר, שככל 
שמסגרת הבטיחות ברורה, יציבה, חזקה וגבוהה כך 
יחוש הילד יותר בטחון וחופשיות?!  התשובה היא 

בהחלט, וכך זה בדיוק בחיים.

"חוקי המשחק" של החיים

הורים יקרים, כאשר תינוק רך בא לעולם, הוא אינו 
מבין מה קורה כאן? מי נגד מי? למה? מדוע? העולם 
שלנו גדוש דמויות, צלילים, מערכות יחסים סבוכות, 
דברים שצריך לעשות, דברים שאסור להגיד, דברים 
שיש לעשותם רק בשעות מסוימות, דברים שכדאי 
לאכול, דברים שאסור לאכול אחרי שעה מסוימת, 
דברים שמותר לקחת, דברים שאסור לקבל....ועוד, 
ועוד. על מנת לעזור לילדנו להשתלב בתוך "מסלולי 
הכביש הסואן" הזה של החיים, על מנת לאפשר לילד 
להבין את "חוקי המשחק" של החיים, עלינו לעזור 
לו לעצב את עולמו ולהבין את עולמנו. בכדי שיוכל 
לתפקד, ליהנות, לחוש בטחון ואפילו "חופש", אחת 
הדרכים העיקריות היא: הצבת חוקים וגבולות. ובכן 

בואו בע"ה נצא לדרך, בהצלחה!

בדיחות הדעת

לבולשת של המשטרה היה חסר עובדים ולכן הם 
פרסמו בעיתון בקשה: "דרושים אנשים עם חוש 
לבילוש, הגיעו שלושה טיפשים לראיון עבודה, נכנס 
הראשון לראיון, הבלש המראיין מראה לו תמונה עם 
בן אדם מהצד ושואלו מה הוא רואה בתמונה? עונה 
הטיפש זה בן אדם עם עיין אחת, המראיין דוחה אותו 
ואומר לו כי הוא לא ראוי לעבודה, נכנס השני, המראיין 
מראה לו את התמונה ושואלו מה הוא רואה? עונה לו 
הטיפש זה בן אדם עם נחיר אחד, אומר לו המראיין 
גם אתה לא ראוי לעבודה, נכנס השלישי, המראיין 
מראה לו את התמונה ושואלו מה הוא רואה? עונה 
הטיפש זה אדם עם עדשות מגע המראיין התפעל 
לשמע התשובה ושאלו איך הגעת לזה? עונה לו פשוט 
מאוד אדם שחסר לו אוזן אחד איך ילבש משקפיים?

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 
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